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Abstract 

The research aims to identify the effect of the cognitive apprenticeship strategy on students' learning of 

passing and dribbling skills in football, and to identify the differences between the control and 

experimental groups in learning the skills of passing and dribbling in football. The researcher adopted 

the experimental approach using the two equivalent groups (control, experimental). The research 

community was determined as first-year students in the College of Physical Education and Sports 

Sciences, University of Babylon, for the academic year (2024-2025), totaling (256) students. A sample 

of (24) students was selected, distributed equally into two groups (experimental, control), each group 

consisting of (12) students. Pre- and post-tests were conducted on the soccer passing and dribbling 

skills, and instructional units were implemented between the two tests. The first five steps of the 

cognitive apprenticeship strategy (modeling, scaffolding, reflection, exploration, and expression) were 

used in the instructional portion of the main section of the instructional unit. The sixth step (training) 

was used in the practical portion of the main section of the instructional unit. (8) Instructional units 

were implemented, divided over (4) weeks, with two units per week. The duration of each instructional 

unit was (90) minutes. The research yielded a set of conclusions, including that the cognitive 

apprenticeship strategy had a positive impact on students' learning and performance of the soccer 

passing and dribbling skills. The cognitive apprenticeship strategy increased students' cognitive and 

skill knowledge, thus leading to better learning of the skills. Among the researcher's recommendations 

is the use of the cognitive apprenticeship strategy in learning to perform soccer skills, as it supports 

social interaction and the exchange of experiences among students. The researcher also emphasized the 

use of educational illustrations and the provision of display screens to display the technical performance 

steps of the skills to students.  
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 تأثير أستراتيجية التلمذة المعرفية في تعلم مهارتي التمرير والدحرجة بكرة القدم للطلاب

 علاء عبد الحسين صالحم.م 

 . ، العراقجامعة بابل     1

 Ibdalhsyn478@gmail.com* الايميل: 

 25/08/2025تاريخ النشر/                                                                      14/05/2025تاريخ تسليم البحث /

 ــ  ـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ  ـــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

  الملخص

يهدف البحث الى التعرف على اثر أستراتيجية التلميذة المعرفية في تعلم مهارتي التمرير والدحرجة بكرة   

التمرير القدم للطلاب ، والتعرف على الفروق بين المجموعتين الضابطة والتجريبية في تعلم مهارتي 

والدحرجة بكرة القدم للطلاب . وانتهج الباحث المنهج التجريبي باسلوب المجموعتين المتكافئتين )الضابطة  

، التجريبية( . وتحدد مجتمع البحث بطلاب المرحلة الاولى في كلية التربية البدنية وعلوم الرياضة جامعة  

( طالب  24طالب ، وتم اختيار عينة بواقع ) (256( والبالغ عددهم ) 2025 – 2024بابل للعام الدراسي )

( طالب . وتم اجراء الاختبارات  12موزعين على مجموعتين بالتساوي )تجريبية ، ضابطة( كل مجموع )

القبلية والبعدية لمهارتي التمرير والدحرجة بكرة القدم ، وتم تطبيق الوحدات التعليمية بين الاختبارين ، إذ 

لأولى من استراتيجية التلمذة المعرفية )النمذجة ، التسقيل ، التأمل ،  استخدمت الخطوات الخمسة ا

الاستكشاف ، التعبير( في الجزء التعليمي من القسم الرئيسي للوحدة التعليمية ، ويتم استخدام الخطوة  

( وحدات 8السادسة )التدريب( في الجزء التطبيقي من القسم الرئيسي للوحدة التعليمية ، وتم تطبيق )

( دقيقة . 90( أسابيع بواقع وحدتين في الاسبوع  ، وبلغ زمن الوحدة التعليمية )4ليمية مقسمة على )تع

وخرج البحث بمجموعة من الاستنتاجات منها لاستراتيجية التلمذة المعرفية أثر ايجابي في تعلم أداء 

معرفية على زيادة المعلومات  مهارتي التمرير والدحرجة بكرة القدم للطلاب ، وعملت استراتيجية التلمذة ال

المعرفية والمهارية لدى الطلاب وبالتالي ادى الى تعلمهم للمهارات بشكل افضل . ومن التوصيات التي 

يوصي بها الباحث استخدام استراتيجية التلمذة المعرفية في تعلم أداء مهارات كرة القدم لدعمها التفاعل  

والتأكيد على استخدام الصور التوضيحية التعليمية وتوفير  الاجتماعي وتبادل الخبرات بين الطلاب  . 

 شاشات عرض لعرض خطوات الأداء الفني للمهارات على الطلاب .

 الكلمات المفتاحية: 

 .ي التمرير والدحرجة ، كرة القدماستراتيجية التلمذة المعرفية ، مهارت

 

 

 

 

 



 

 

 
 

68 

Asst. Lect. Alaa Abdul Hussein Saleh Volume 15, issue 58, pp 66 – 82 EJSST, 2025  

 



 

 
 
 

Asst. Lect. Alaa Abdul Hussein Saleh Volume 15, issue 58, pp 66 – 82 EJSST, 2025  

69 

1 

 
2 

 
 

1  
2 

 



 

 

 
 

70 

Asst. Lect. Alaa Abdul Hussein Saleh Volume 15, issue 58, pp 66 – 82 EJSST, 2025  

 

• dell
• 

• 

• 

• 

• 

• 

• 



 

 
 
 

Asst. Lect. Alaa Abdul Hussein Saleh Volume 15, issue 58, pp 66 – 82 EJSST, 2025  

71 

1
 

2
 

3

1(15)

2

310

•  
3m5m7m

• 

• 5

• 3m5m
7m15m5m

 



 

 

 
 

72 

Asst. Lect. Alaa Abdul Hussein Saleh Volume 15, issue 58, pp 66 – 82 EJSST, 2025  

 

• 

32
1

• 

• 15m)

• 

• 15m1m

•  
• 



 

 
 
 

Asst. Lect. Alaa Abdul Hussein Saleh Volume 15, issue 58, pp 66 – 82 EJSST, 2025  

73 

  sig 
  
  

Leven
sig  

t
sig



 

 

 
 

74 

Asst. Lect. Alaa Abdul Hussein Saleh Volume 15, issue 58, pp 66 – 82 EJSST, 2025  

 

f 
Sig

t 
Sig

6.42 0.796.330.89 0.450.510.240.81

11.40 1.57 11.23 1.23 0.65 0.430.290.78

1 

 
2 

 
3 

 
4 

 
5 



 

 
 
 

Asst. Lect. Alaa Abdul Hussein Saleh Volume 15, issue 58, pp 66 – 82 EJSST, 2025  

75 

 
6 

 

• 

• 

1 

2 

• 

spss
•  
•  
•  
• t 
• t 



 

 

 
 

76 

Asst. Lect. Alaa Abdul Hussein Saleh Volume 15, issue 58, pp 66 – 82 EJSST, 2025  

 

t

t-test
Sig

 
 
 

 
 

  (t
 Sig      

  6.42 0.79 12.33 1.23    
  11.40 1.577.49 0.79   
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  6.33 0.89 10.25 0.87      
  11.23 1.239.15 0.79     
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 Sig    

  10.25 0.87 12.33 1.23 4.80 0.00  
  9.15 0.79 7.49 0.795.17 0.00  
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